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کاهش نرخ ارز منجربه 
ریزش بورس نمی شود
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1400 .01 .25
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وزیــر امــور اقتصــادی و دارایی 
با بیان اینکه کاهش نرخ ارز منجربه 
نمی شود،  بورس  شاخص  ریزش 
گفت: این گونه نبوده که دولت از 
حوض بازار سهــام سوءاستفاده کند. 
فرهاد دژپسند، با عنوان اینکه اثر 
تورمی این تــأمین مالی استقراض 
از بانک مرکزی چه میزان بود، گفت: 
اینکه الان تورمی نیست به این دلیل 
است که در مدیریت منابع خزانه 
به گونه ای عمل کردیم که در برخی 
ماه ها تنخواه را نیز تثبیت کردیم. 
بنابراین اینجا مانع شدیم که تورم 
افزایش بیشتری پیدا نکند. عملکردی 
که در مالیات و با رویکرد متفاوتی 
صورت پذیرفته است نیز به بهبود 
درآمدها کمک کرد. وزیر اقتصاد 
گفت: برخی فکر می کنند کاهش نرخ 
ارز لزوماً ریزش بازار سرمایه را منجر 
می شود که به باور بنده اشتباه است. 
زمانی که تجارت خارجی کشور روان 
شود، بسیاری از بنگاه ها که مبتنی بر 
صادرات و نرخ ارز هستند، می توانند از 
ظرفیت شان استفاده بیشتری کنند، 
وقتی پول محصول شان را بگیرند 
الان هزینه جانبی بیشتری به بنگاه ها 
کاهش پیدا کند، همه اینها سبب 

بهبود بازار سرمایه می شود.
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بنــگــاه

خبــر
 آغاز تخصیص ارز 

برای واردات نهاده های دامی 
ایلنا: سرپرست دفتر خدمات بازرگانی معاونت 
توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی از اولین 
تخصیص ارز فروردین بانک مرکزی برای واردات 
نهاده های دامی از امروز خبر داد و گفت: ثبت 
سفارش های جدید برای سال 1400 در چارچوب 
شیوه نامه ها درحال انجام است. حسن عباسی 
معروفان درباره آخرین وضعیت ثبت سفارش و 
واردات کالاهای اساسی ازجمله نهاده های دامی، 
اظهار کرد: براساس شیوه نامه ها، ثبت سفارش در 
سال جدید بعداز تعطیلات نوروزی درحال انجام 
است. وی بااشاره به حاشیه های اخیر ایجادشده برای 
واردات نهاده های دامی، گفت: ثبت سفارش برای 
واردات نهاده های دامی شرایط خود را دارد و هر 
شرکتی اجازه ثبت ندارد. وی در پاسخ  به این پرسش 
که بانک مرکزی تخصیص ارز برای واردات نهاده های 
دامی داده است،  گفت: از ابتدای سال تخصیص ارزی 
صورت نگرفته است، اما بانک مرکزی به ما قول داده 

است که این هفته تخصیص ارز را انجام خواهد داد.

 قیمت 120هزار تومانی
 گوشت برای مصرف کننده 

مهر: رئــیس هیــات مدیــره انجمن صنفی 
گاوداران کشور با بیان اینکه هم اکنون قیمت هر 
کیلوگرم گوساله نر زنده 44هزار تومان است، گفت: 
قیمت گوشت گوساله برای مصرف کننده نباید از 
1۲0هزار تومان بیشتر باشد. سیداحمد مقدسی با 
بیان اینکه هم اکنون قیمت هر کیلوگرم گوساله 
نر زنده 44هزار تومان است، افزود: قیمت گوشت 
گوساله برای مصرف کننده نباید از 1۲0هزار تومان 
بیشتر باشد. وی با اشاره به اینکه از آذرماه 1۳۹۹ 
روند توزیع نهاده های دامی بهبود یافته است، افزود: 
در حوزه دامداری های صنعتی و شیری خوشبختانه 
مشکلی ازنظر تأمین نهاده نداریم اما دامداری های 
سنتی، روستایی و پرواربندی ها در این زمینه با 
مشکل مواجه هستند و توزیع نهاده برای آنان 

به اندازه کافی انجام نمی شود.

 آغاز پروژه ذوب سونگون 
از اردیبهشت ماه

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران از 
بازگشایی پاکت های مناقصه طرح کاتد آذربایجان 
)شامل چهار پروژه ذوب، پالایشگاه، اسید و اکسیژن( 
در اوایل اردیبهشت ماه سال جاری خبر داد. اردشیر 
سعدمحمدی باتأکیدبر اتمام انتظار مردم آذربایجان 
برای شروع عملیات اجرائی این مگاپروژه گفت: این 
طرح در ظرف ۳سال آینده به بهره برداری برسد. 
وی همچنین بااشاره به عملیات اکتشافاتی اخیر 
گفت: درحال حاضر یک میلیارد و 600میلیون تن 
ذخیره در مس سونگون شناسایی شده است و این 
درحالی است که عملیات اکتشافی در داخل فنس 
هنوز ادامه دارد. مدیرعامل شرکت مس بااشاره به 
رشد و جابجایی رکوردهای این شرکت در سال ۹۹ 
ادامه داد: شرکت مس با تولید ۲80هزار تن کاتد و 
فروش ۲7۲400تن از آن رکورد تاریخ این شرکت 
را ثبت کرد. در زمینه صادرات نیز با 1۲۲هزار تن، 
تولید کنسانتره با یک میلیون و ۲00هزار تن رشد 
16.5درصدی تولید آند، رشد 5.5درصدی لجن 

آندی را شاهد بودیم.

رکورد تولید »الفین« در 
پتروشیمی جم 

در ســال گـذشته برای نخستین بار در تاریخ 
تأسیس این شــرکت پتروشیمی، رکورد تولید 
بیش از یک میلیــون و ۲۲0هزار تن محصول در 
مجتمع الفین به ثبت رسید. همزمان با اجرای 
طرح های مختلف رفع موانع و گلوگاه های تولید، برای 
نخستین بار در تاریخ تأسیس پتروشیمی »جم«، 
رکورد تولید محصولات در واحد »الفین« این شرکت 
پتروشیمی در سال جهش تولید شکسته شده است. 
براین اساس، در سال 1۳۹۹، تولید تجمعی واحد 
الفین پتروشیمی جم برای نخستین بار با ثبت یک 
رکورد تازه به رقم کم سابقه بیش از یک میلیون و 
۲۲1هزار تن رسیده که نسبت به مدت مشابه سال 
1۳۹8 بیش از 6۲هزار تن افزایش یافته است. هرچند 
در تاریخ تاسیس شرکت پتروشیمی واحد الفین 
پتروشیمی جم، تولید بالغ بر یک میلیون و ۲۲1هزار 
تن محصول بی سابقه بوده اما ثبت این رکورد منجربه 
جهش تولید در سایر زنجیره های ارزش پتروشیمی 
جم شده به طوری که آمارهای رسمی از ثبت بالاترین 
میزان تولید محصولاتی همچون پلی اتیلن سبک 
خطی، پلی اتیلن سنگین، پروپیلن و... پتروشیمی 

جم در سال جهش تولید شده است.

افزایش سقف وام ازدواج در 
بانک توسعه تعاون 

بانک توسعه تعاون اعلام کرد: مبلغ تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج بانک توسعه تعاون در سال 
1400، تا سقف یک میلیارد ریال برای هر زوج جوان 
با احتساب دوره بازپرداخت 10ساله افزایش یافت. 
براساس تمهیدات اندیشیده شده ازسوی بانک مرکزی 
ج. ا. ا و همگام با شبکه بانکی کشور، بانک توسعه تعاون 
مبلغ تسهیلات قرض الحسنه ازدواج در سال 1400 
را برای هر یک از زوج ها به مبلغ 700میلیون ریال، 
با دوره بازپرداخت 10ساله افزایش داد. همچنین 
به منظور کاهــش ســـن ازدواج، مبلغ تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج برای زوج های زیر ۲5سال و 
زوج های زیر بیست وسه سال واجد شرایط دریافت 

وام، تا سقف یک میلیارد ریال افزایش خواهد داشت.
 

بــازار سرمایــه

موضوع واردات کالاهایی که در داخل مشابه آن وجود دارد از گذشته 
مطرح بوده و یکی از گلایه های تولیدکنندگان داخلی هم همین 
موضوع بوده است که چرا با وجود اینکه کالایی در داخل تولید می شود 
دولت اجازه واردات می دهد. واردات در مقاطعی که مانند سال های 
گذشته از سمت کشور چین انجام می شد و قیمت تمام شده آنها جدای 
از بحث استاندارد و کیفیت، پایین بود به شدت به تولید داخل لطمه 
می زد. سیاست دولت باید این باشد که در عین حال که نیازهای داخل 
را تامین می کند حواسش هم باشد که اولویت حمایت از تولیدات داخل 
است. سیاست حمایت از تولیدات داخل هم باید به گونه ای باشد که آنها 
جنبه رقابتی را برای عرضه تولیدات شان حفظ کنند تا کیفیت و حقوق 
مصرف کننده رعایت شود. یکی از مشکلاتی که در گذشته داشتیم این 
بود که اکثر مصرف کنندگان داخلی ایرانی از کیفیت و قیمت کالاهای 
داخلی گلایه مند بودند که به کیفیت آنها در مقابل کالای خارجی خوب 
نیست و این یک موضوع کاملًا جدی است که در بحث واردات و حمایت 
از تولید داخلی با سیاست درست و برنامه ریزی دقیق مورد توجه قرار 
بگیرد. نباید اینطور باشد که تولیدات داخلی با همان روش، بدون 
کیفیت و با هر شکلی که تولیدکننده می خواهد، منحصرا به بازار عرضه 
کند بدون اینکه توجهی به استانداردها و کیفیت و حقوق مصرف کننده 
توجهی داشته باشند. خوشبختانه مشکلات و تهدیداتی که تحریم ها 
طی سال های گذشته در کشور داشت یک فرصت مناسب را برای کشور 
فراهم کرده که تولیدکنندگان داخلی بتوانند به خودباوری برسند و 
یک فرصت مناسب برای اینکه تولیدات شان را کیفی و استاندارد کنند 
و گسترش بدهند، فراهم شده است، الان لوازم خانگی چنین شرایطی 
دارد و یک موقعیت استثنایی برای آن فراهم شده است، در مورد 
صنعت نساجی هم شرایط خوبی داریم، در بخش بسته بندی عرضه 
کالاهای کشاورزی نیز باید از این فرصت استفاده کرد. امسال شرایط 
با سال های گذشته متفاوت است چون کشور با تحریم ها سازش پیدا 
کرده و الان تولیدکنندگان خودشان را پیدا کرده اند و این شرایط 
برای شان شناخته شده تر است. شعاری هم که امسال رهبری تعیین 
کردند، حق مطالبه گری برای تولید کنندگان ایجاد کرده تا از دولت 
بخواهند که مشکلات را برطرف کند و دولت به معنای عام موظف است 
که پاسخگو باشد، همین برخی از سازمان ها هم موظف به حمایت از 
تولیدکننده هستند و آنهایی هم که خوب عمل نکردند باید نقایص 
کار خود را برطرف کنند. سیستم بانکی یکی از این نارسایی ها بوده 
که حتی امسال باید متفاوت عمل کند یعنی به راحتی تسهیلات در 
اختیار تولیدکنندگان قرار دهد و در عین حال نرخ آن قابل قبول باشد 
که بتواند به تولیدکنندگان کمک کند. اگر این شرایط ایجاد شود 
واردات خودبه خود با برنامه خواهد شد و کنترل بیشتری روی آن 
صورت می گیرد، هم امکان قاچاق به کشور به حداقل خواهد رسید و 
هم اینکه هرکسی اجازه پیدا نمی کند که از دولت مجوز وارداتی بگیرد 
تا کالاهای مشابه تولید داخل را وارد کند که کیفیت مناسبی دارد و 
مصرف کننده از استاندارد و کیفیت و قیمت مناسب آن رضایت دارد. 
البته باید سیاست برنامه ریزی شده برای واردات داشته باشیم و هیچ 
زمانی نباید واردات حذف شود تا کالای داخلی امکان رشد و مطلوبیت 
آنها از بین برود. همیشه باید در بازار رقابت باشد، مادامی  که رقابت 
مناسب در کالاهای داخلی پیدا نشده همچنان باید واردات درحدی 
که سیاست های منطقی برای حمایت از تولید داخلی و حمایت از 

مصرف کننده هر دو با هم وجود داشته باشد، ادامه باید.

 بازار کالای داخلی
 نیازمند رقابت 

همه کشورهای جهان برای توسعه نیازمند 
سرمایه گذاری خارجی هستند حالا در این میان 
نیازشان  ندارند  خوبی  اقتصاد  که  کشورهایی 
بیشتر هم هست. ایران در دهه های گذشته اقتصاد 
خوبی نداشت و به رغم اینکه در سال های گذشته 
فرصت های زیادی برای رشد داشته اما همه این 
فرصت ها را از دست داده و امروز به یک اقتصاد بیمار 
مبتلا شده که نتوان پیشرفت دارد و نه توان احیا. 
به همین دلیل کشور ما نیازمند جذب سرمایه گذاران 
خارجی است. بااین حال در چند سال اخیر اقدامات 
قابل تاملی ازسوی مقامات برای فراهم سازی فضای 
سرمایه گذاری خارجی صورت نگرفته که برعکس 
اقدامات صورت گرفته چه ازسوی ایران و چه ازسوی 
آمریکا و شرکایش در تحریم ایران، باعث شده تا 
ریسک سرمایه گذاری در کشور به شدت افزایش 
یابد. از طرفی قوانین و مقررات دست وپاگیر و نبود 
ثبات اقتصادی باعث شده تا هیچ  سرمایه گذاری 
نتواند برای آینده اقتصادی خود برنامه ریزی کند. 
بااین حال کشورهای زیادی هستند که بازار ایران را 
بازاری قابل سرمایه گذاری می دانند و به همین دلیل 
هم درخواست سرمایه گذاری می دهند، آماری هم که 
وزارت صمت درباره این تصویب منتشر کرده نشان 
می دهد که این درخواست ها رشد 18۹درصدی در 
سال ۹۹ نسبت به سال ۹8 داشته است ولی چقدر از 

این درخواست ها محقق شده معلوم نیست.
 تصویب تا اجرای سرمایه گذاری 

جمشید عدالتیان شهریاری، عضو اتاق بازرگانی 
ایران در پاسخ به این سؤال که آیا تصویب دو میلیارد 
و 46۹میلیون دلار سرمایه گذاری خارجی در سال 
گذشته به معنای سرمایه گذاری واقعی در اقتصاد 
کشور است، به »آرمان  ملی« گفت: »تصویب و انجام 
سرمایه گذاری دو موضوع کاملًا متفاوت هستند، به 
این دلیل که درخواست  ها ابتدا به وزارت اقتصاد و 
امور اقتصاد دارایی و اداره کل جذب سرمایه گذاری 
خارجی وارد و مورد بررسی قرار می گیرد و بعد 
تصویب و بعد از آن به مرحله اجرا گذاشته می شود. 
آنچه که واقعا در کشور سرمایه گذاری شده با آن 
چیزی که تصویب شده فاصله خیلی زیادی دارد. 

درواقع این تصویب به معنای ارسال درخواست 
سرمایه گذاران برای سرمایه گذاری از کشوری به 
کشور ماست که هنوز اجرا نشده است.« او ادامه 
داد: »فرض کنیم که شخص، گروهی یا شرکتی 
برای سرمایه گذاری در پتروشیمی،  خودروسازی، 
توسعه راه ها و... پیشنهادی برای سرمایه گذاری 
داشته است، همه این درخواست ها در وزارت 
اقتصاد و امور دارایی و اداره کل جذب سرمایه گذاری 
خارجی بررسی می شود که اگر با ضوابط قانونی و 
منافع ملی کشور منافاتی نداشته باشد، به تصویب 
خواهد رسید. اما اینکه چطور اجرا می شود یا اجرا 

شده بحث دیگری است«. 
 تغیــیر شــرایط اقتصــادی و ریسک 

سرمایه گذاری
عدالتیان شهریاری اضافه کرد: »عملًا دیده ایم 
که فاصله زیادی بین صدور مجوز برای سرمایه گذار 
تا سرمایه گذاری وجود دارد. متقاضی خارجی 
سرمایه گذاری با وجود دریافت مجوز منتظر ماند 
تا شرایط برای سرمایه گذاری در کشور ما فراهم 
شود، اما گاهی اوقات این وضعیت زمان بر و طولانی 
می شود و ممکن است شرایط اقتصادی تغییر  کند 
و درخواست هم اصلا اجرا نشود.« این عضو اتاق 
بازرگانی ایران، افزود: »اگر عدد و رقمی  که وزارت 
صنعت اعلام کرد تصویب شده باشد که به نظر 
می رسد همینطور است، تجربه سالیان گذشته 
نشان می دهد که تصویب شده و جذب شده دو آمار 
کاملًا جدا هستند و لازم است که این وزارتخانه در 
مورد میزان اجرایی شدن و جذب سرمایه گذاری 
خارجی در کشور توضیح بدهد.« عدالتیان شهریاری 
در پاسخ به این سؤال که آیا در شرایط تحریمی 
که ایران قرار گرفته امکان سرمایه گذاری برای 
شرکت ها و کشورهای خارجی فراهم هست یا نه، 
اضافه کرد: »شرکت های کوچک و متوسطی که 
با آمریکا در ارتباط نباشند یا از تحریم های آینده 
نگرانی نداشته باشند معمولاً آماده سرمایه گذاری 
در کشور ما هستند ولی عملًا در چند سال اخیر 
به ویژه شرکت های اروپایی حاضر به ریسک برای 
سرمایه گذاری در کشور ما نبودند. بنابراین اجرا 

شدن سرمایه گذاری های خارجی مشکل است و 
نمی توانند علنی سرمایه گذاری کنند.« او اضافه 
کرد: »اگر فرض کنیم در کشور ما یک میلیارد دلار 
به صورت اجرایی سرمایه گذاری شده، هیچ کاری هم 
نکنیم این اتفاق خواهد افتاد، شرکت های هواپیمایی 
یا برخی شرکت ها به دلیل مشتریان ایرانی  که دارند 
این سرمایه گذاری ها را انجام خواهد شد، درواقع یک 
کفی از سرمایه گذاری در همه کشورها وجود داشته 

و دارد. البته مهم این کف سرمایه گذاری نیست«.
 کف سرمــایه گذاری بــرای کشــور 

سودی ندارد
عدالتیان شهریاری توضیح داد: »اگر براساس 
آمار گذشته بگوییم که کف سرمایه گذاری کشور ما 
یک میلیارد دلار بوده این رقم هیچ تاثیر بزرگی در 
کشورمان نداشته است. به عنوان مثال در حوزه نفت 
و پتروشیمی  و گاز نیاز به حدود ۲00میلیارد دلار 
سرمایه گذاری جدید وجود دارد که چون در کشور 
وجود ندارد باید از طریق سرمایه گذاری خارجی 
جذب شود حالا مقایسه کنید یک میلیارد دلار چقدر 
تا ۲00میلیارد دلار فاصله دارد.« این فعال اقتصادی 
اضافه کرد: »حتی اگر قرار باشد چارچوب توافقنامه 
ایران با چین اجرایی شود؛ هر طرحی که ارائه می شود 
باید بررسی و تصویب شود. برخی فکر می کنند این 
توافقنامه قابلیت اجرایی دارد ولی اینطور نیست. در 
این قالب سرمایه گذاری چینی قرار است در ایران 
و بخش های مختلف سرمایه گذاری کند. این هم 
درصورتی است که سود این توافقات مشخص باشد 
و قراردادها با قوانین کشور ما همخوانی داشته باشد. 
در بهترین حالت اگر 480تا500میلیارد دلار ایران 
از چین در ۲5سال جذب سرمایه گذاری کند، یا بر 
همین میزان نفت بفروشد، می بینیم که در اقتصاد 
کشور ما که برآورد می شود تولید ناخالص ملی 
450میلیارد دلار باشد، یک میلیارد دلار چین در 
سال رقمی نخواهد بود. نکته دیگری که باید درنظر 
بگیریم این است که مجموع سرمایه گذاری در سال 
گذشته ایرانی و خارجی انجام شده، 80درصد کمتر 
از سرمایه گذاری سال 1۳55 است و این زنگ خطری 

برای کشور است«.

آرمان  ملی- محمد سیاح: براساس آمارهای رسمی  که ازسوی 
وزارت صمت، منتشرشده در سال 99 دو میلیارد و 469میلیون 
دلار سرمایه گذاری خارجی در بخش های صنعت، معدن و تجارت 
و تصویب شده که نسبت به سال 98 رشد 189درصدی را تجربه 
کرده است؛ این آمار برای آنهایی که اطلاعی درباره فرق تصویب 
با اجرا ندارند شاید خوشایند باشد و مایع مباهات، اما نکته اصلی 
این است که این آمار صرفا اعدادی را نشان می دهد که هنوز وارد 
کشور نشده اند. به زبان ساده تر باید گفت تصویب سرمایه  خارجی 
به معنای ورود این سرمایه به داخل کشور نیست. موضوعی که 
شاید وزارت صمت نخواسته آن را شفاف در این مجموعه آماری 

مطرح کند. 

»آرمان  ملی « گزارش می کند: 

سرمایه گذاری خارجی، از اجرا تا دستاوردسازی  
حميد  حاج اسماعيلی

فعال کارگری 

آرمان ملی: روز گذشته بازار سرمایه تحت تاثیر تزریق ۲4هزار 
میلیارد تومانی نقدینگی، سرانجام مسیر نزولی خود را تغییر داد و با 
رشد 18هزار و 457واحدی در کانال یک میلیون ۲44هزار واحدی 
قرار گرفت. موضوعی که کارشناسان دلایل این پالس مثبت را اتمام 
نگرانی سهامداران نسبت به کمبود نقدینگی عنوان کرده و معتقدند 
با تزریق این میزان منابع موضوع نقدشوندگی سهام به عنوان یکی از 
مهمترین شاخصه های بازار مرتفع شده و استقبال سرمایه گذاران به 
خرید افزایش می باید. براساس این گزارش روز گذشته در بازار سرمایه 
بیش از 6میلیاردو ۹7۳میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 
51 هزار و 605میلیارد ریال دادوستد شد که براساس آن شاخص 
کل با رشد 18 هزار و 457واحدی در کانال یک میلیون و ۲44هزار 
واحدی قرار گرفت. همچنین شاخص کل )هم وزن( با 50۹واحد 
افزایش به 4۳5هزار و ۲۳1واحد و شاخص قیمت )هم وزن( با 
۳۳۲واحد رشد به ۲8۳هزار و 471واحد رسیدند. در بازار دیروز نمادها 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با سه هزار و 506واحد، شرکت 
سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( با دو هزار و ۳11واحد، شرکت 
ملی صنایع مس ایران )فملی( با دو هزار و 15۳واحد، نفت و گاز 
پتروشیمی تامین )تاپیکو( با یک هزار و ۳۲6واحد، معدنی و صنعتی 
چادرملو )کچاد( با یک هزار و 1۳۹واحد، فولاد خوزستان )فخوز( 
با یک هزار و 14واحد و پالایش نفت اصفهان )شپنا( با ۹8۹واحد، 
صنایع پتروشیمی خلیج فارس )فارس( با 7۹0واحد و پتروشیمی 
نوری )نوری( با 754واحد بیشترین تاثیر را درمقابل نمادهای منفی 
شرکت سرمایه گذاری صدر تامین ، تولیدی فولاد سپید فراب کویر 
و شرکت سرمایه گذاری صندوق بازنشستگی بر جای گذاشتند. 
حمید ستاک کارشناس بازار سرمایه درخصوص دلایل رشد مثبت 
شاخص به »آرمان ملی« گفت: تامین مالی ۲4هزار میلیارد تومانی از 
طریق اوراق و همچین خرید این اوراق توسط هلدینگ ها این پالس 
را به سهامداران منتقل کرد که مشکل نقدینگی در بازار رفع خواهد 
شد. بنابراین معامله گران حقیقی و حقوقی نیز در واکنش به تزریق 
۲4هزار میلیارد تومان شروع به خرید سهم کردند و این واکنش نیز 
باعث تشدید روند مثبت شاخص شد. این کارشناس بازار سرمایه ادامه 
داد: نوسانات و شرایط بازار گویای این بود که بازار از عدم نقدینگی رنج 
می برد و تا زمانی که نقدینگی وجود نداشت، بازار حرکت نمی کرد. 
با این تزریق نقدینگی امیدواریم که حداقل نقدشوندگی که یکی از 
بزرگترین فاکتورهای بورس است به بازار سرمایه بازگردد. ستاک 
در پاسخ به اینکه احتمال بازگشت ریزش ها نیز وجود دارد گفت: 
اگرچه می توان از تجربیات قبلی استفاده کرد اما این بار با تزریق و 
حمایت های پیشین تفاوت دارد و هلدینگ ها می توانند داوطلبانه 
برای انتشار اوراق و خرید سهام از سازمان بورس تقاضای نقدینگی و 
تامین مالی کنند. اگر با همان سرعتی که ادعاشده، سریع و 48ساعته 
موافق ها بیایند و ارکان های بازار سرمایه دست به دست هم بدهند تا 
تامین مالی به سرعت انجام شود و تنها برروی کاغذ نباشد، بنابراین 

می توان انتظار بهبود شرایط بازار سرمایه را داشت.

 صعود شاخص با دوپینگ 
24هزار میلیارد تومانی

آرمان ملی: اظهارات رئیس کل بانک مرکزی در 
چند روز گذشته که از انتشار پول درراستای تامین 
کسری بودجه خبر داده بود با واکنش های زیادی 
همراه شده است. به گونه ای که نه تنها وزیر اقتصاد 
به عدم یک ریال استقراض از این بانک به دلیل 
وجود ارزهای نفتی در سایر کشورها اشاره کرده بلکه 
روز گذشته نیز از مدیریت منابع خزانه درراستای 
جلوگیری از تورم ناشی از انتشار پول خبر داده است. 
موضوعی که به اعتقاد کارشناسان عملکرد دولت در 
بازار نشان می دهد که در سال جاری نیز با کسری 
بودجه بالایی مواجه خواهیم بود و باتوجه به سابقه 
خلق پول درصورتی که تغییری در سیاست های 
اقتصادی صورت نگیرد نمی توان انتظار بهبود اقتصاد 
را در سال 1400 داشت. لطفعلی بخشی استاد اقتصاد 
دانشگاه علامه درمورد چشم انداز اقتصادی ایران 
اظهار کرد: این موضوع به دو عامل بستگی دارد که 
مهمترین و نخستین آن تحریم های اقتصادی است. 
کشور ایران موضع سختگیرانه ای را درپیش گرفته 
که چشم انداز ما را امیدوار نمی کند. وی ادامه داد: 
البته بسیاری از کشورهای منطقه مانند عربستان، 
اسرائیل و ترکیه تا خریداران نفت ایران مانند چین، 
کره جنوبی و هند از تحریم اقتصادی ایران خشنود 

هستند. بنابراین مسئولان لازم است در این دیدگاه تا 
حدودی تجدید نظر کنند. این استاد اقتصاد دانشگاه 
علامه طباطبایی در توضیح دومین عامل تأثیرگذار 
بر اقتصاد کشور گفت: دومین مورد مربوط به محیط 
کسب وکار ماست. متاسفانه دولت در این موضوع نیز 
سیاست یک بام و دو هوا را در پیش گرفته و نمونه آن 
را در بازار مرغ مشاهده کردیم. از همین روی دولت 
باید دست از این روش دستوری بردارد و اجازه دهد 
تا بازار خود تصمیم گیر باشد. بخشی افزود: باید 
توجه داشت که وقتی تصمیم براساس بازار است، 
سود کلانی نصیب رانت خواران نمی شود اما در 
روش کنونی منافع کلانی وجود دارد که نمونه آن 
را در تخصیص ارز 4۲00تومانی مشاهده کردیم. این 

کارشناس اقتصادی با اشاره به کسری بودجه در سال 
جاری گفت: احتمالا کسری بودجه امسال به بالاترین 
رقم خود خواهد رسید و حتی رئیس بانک مرکزی 
نیز اذعان کرد، که بیشترین کسری بودجه ازطریق 
انتشار پول جبران می شود که پیامدهای تورمی آن 
را می توان در ماه های آینده در اقتصاد مشاهده کرد. 
بنابراین وضعیت اقتصاد در سال جدید قطعا بهتر از 
سال گذشته نخواهد شد. وی در مورد تاثیر مذاکرات 
برجام بر اقتصاد کشور گفت: نباید فراموش کرد که 
در کشور ما مذاکره کننده تصمیم گیر نیست اما اگر 
هدف کمک به مردم باشد باید این روند تغییر کند. 
باید در این گونه شرایط سود و زیان مردم را محاسبه و 
براساس آن تصمیم گیری کرد. باید پرسید که تحریم 
چه دستاوردی برای مردم ما داشته است؟ این استاد 
دانشگاه خاطرنشان کرد: در نظام بین الملل کنونی 
همه کشورها به جز ایران به دنبال منافع ملی خود 
هستند به طوری که کشور افغانستان که مدیون کشور 
ماست، موضوع آب در برابر نفت را مطرح می کند 
درحالی که گلوگاه اقتصاد آن یعنی چابهار در اختیار 
ایران است. البته این مختص افغانستان نیست و چون 
همه می دانند ما با قدرت های بزرگ درافتادیم این 

مواضع را در قبال ما می گیرند.

احتمال تکرار تجربه تورمی در سال جدید؟!

تمدید بازپرداخت 
تسهيلات بانکی گردشگری 

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی در توئیتی از تمدید 
6ماهه مهلت بازپرداخت تسهیلات 
بانکی کرونا برای فعالان گردشگری 
تا پایــان شهریورماه 1400 خبر 
داد. علی اصغر مونسان در حساب 
کاربری خود در توئیتر نوشت: 
فعالان گردشگری سال سختی را 
پشت سر گذاشته اند. در این دوران، 
تلاش ما در وزارت تسهیل فعالیت 
و بهبود وضعیت این عزیزان بوده 
است. وی تصریح کرد: طی یک سال 
گذشته بازپرداخت تسهیلات بانکی 
کرونا امهال شده بود و حالا این امر، 
با پیگیری همکارانم در معاونت 
گردشگری برای 6ماه دیگر تمدید 

شده است.

 مردم از سامانه املاک 
استقبال کردند

وزیر راه و شهرسازی گفت: منافع 
عمومی در اقداماتی چنین همچون 
ثبــت اطلاعـات محل سکونت و 
اطلاعات املاکی نهفته است و با این 
جریان به دنبال خروج سوداگران 
بازار مسکــن هستیم. محمد  از 
اسلامی بااشاره به الزام ثبت  اطلاعات 
املاک و محل سکونت خانوار در 
سامانه املاک و اسکان اظهار کرد: 
خوشبختانه در مقابل تهاجم افرادی 
که متأثر از هدایت ضدانقلاب تبلیغات 
منفی علیه این اقدام کردند، مردم 
با سطح اطلاعات خود ورود خوبی 
داشتند. وزیر راه و شهرسازی افزود: 
مردم از اینکه عده ای سوداگر وارد 
بازار مسکن می شدند و اقدام به 
التهاب آفرینی کردند، شاکی بودند 
و دولت و مجلس باید برای کنترل 
این شرایط کاری انجام می دادند، به 
این وضعیت سامان می بخشیدند و 
بازار را به گونه ای کنترل می کردند 
تا بازار مسکن از التهاب خارج شود. 
اسلامی بابیان اینکه برای انجام این 
اقدامات و سامان بخشی باید از جایی 
شروع می کردیم، گفت: منافع عمومی 
در این اقدامات و ثبت اطلاعات محل 
سکونت و اطلاعات املاکی نهفته 
است و با این جریان به دنبال خروج 

سوداگران از بازار مسکن هستیم.


